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Her får du tre af vores mange refleksions-tekster, som vi håber, vil være

dig til glæde. De er forskellige i stil og længde, men handler alle om

efteråret, som 

vi holder meget af. Måske holder du lige så meget af årstiden som os?

Hen over mørketiden – efterår, advent og vinter – kommer der mange

flere refleksions-tekster fra os.

Du vil kunne følge os via nyhedsbrevet, på Facebook, Instagram og

YouTube. Måske render vi også på hinanden ude i byen en dag, hvem

ved. 

I e-bogen her finder du nogle anbefalinger til hvordan du kan bruge

disse tekster.

Rigtig god læselyst!
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Vi anbefaler, at du anskaffer dig et smukt skrivehæfte. Så har du nemlig

et sted at notere dine store tanker såvel som dine strøtanker i forhold til

de åndelige indsigter, der melder sig hos dig. Du kan også printe e-

bogen her og bruge de dertil afsatte sider. 

Forkæl dig selv ved at give dig tid hver dag til at pleje din åndelighed –

spiritualiteten i dit liv. Måske er det tidligt om morgenen inden verden

for alvor vågner eller også er det en times tid inden sengetid. Du finder

det tidspunkt, der er mest roligt for dig. Sæt dig så i din andagtsstol,

vær åben og tag imod det som Gud vil lægge i dig denne stund. Måske

beder du en kort bøn: 

“Kom, Helligånd, kom til mig!”

Eller også vælger du helt egne bønsord inden du begynder på

læsningen. 

Måske sidder du bare lyttende med et åbent hjerte. 

Åndelig læsning: Der er mange måder at tilegne sig teksterne på. En

måde er at du først læser teksten igennem roligt og langsomt. Derpå

holder du en kort pause og lytter i stilhed. Så læser du en gang til.

Undervejs holder du en særlig åbenhed for, om der er passager, temaer

eller enkeltord, der særligt springer frem og taler til dig. Begynd så at

skrive i dit skrivehæfte. 

Tag også gerne farveblyanterne frem og mal på må og få i dit hæfte. Der

er nemlig også en kreativ måde at tilegne sig en tekst på. Læs mere på

https://www.helleviuf.dk/hndensteologi

VI ANBEFALER

https://www.helleviuf.dk/hndensteologi
https://www.helleviuf.dk/hndensteologi


Du gav mig, o Herre!

Efteråret er over os. Da jeg var barn, hed årstiden høst, den 

årstid, der faldt efter blomstringstid. Meget mere sigende end efterår, hvis I 

spørger mig. For hvad betyder efter-år - og for-år for den sags 

 skyld? Det er to årstider, der placerer sig rundt om sommeren. Som om det,

der tæller og er udgangspunktet for hele livet, kun er sommertiden? 

Måske afspejler det udmærket hvordan vi lever i vores tid; at vi kun vil have 

sommer, sol og lyse tider, blomstringstid. Alle andre tider er os en plage og 

ventetid. 

Alt skal helst være nemt hele tiden. Vi bliver hurtigt fornærmet eller ligefrem 

slået helt ud, hvis vejrudsigten - eller livet - viser tegn på regn, blæst og

skyer.

Efteråret er høsttid. Det er regnskabstid for hele året. Sådan var det i gamle 

dage, da man kun såede og høstede en gang pr. år. Om efteråret var det så 

regnskabets time. Har vi fået høstet så meget af korn, frugter og bær at vi kan

klare os gennem vinteren? Vil der være mad nok til folk og fæ, så vi roligt kan 

gå vinteren i møde? 

I gamle dage holdt man en ordentlig høstfest og takkede for at alt var gået 

godt. Og var det ikke gået så godt så bad man til Gud om at han ville bære 

med på byrderne og lovede hinanden, at det nok skulle gå alligevel – ved 

fælles hjælp. 

 



Efterår og høsttid er stadig regnskabstid. Det er tid til at gøre op og revidere. 

I stedet for at fokusere på alt det som vi ikke har og ikke fik og det der ikke

blev, skal vi gå en anden vej og i taknemmelighed opgøre alt det, som vi

faktisk har og fik, alt det som faktisk skete og som vi har gjort, nået, oplevet. 

Og del det så med hinanden! Inviter familien eller din sure nabo på høstsuppe

og godt brød. Eller indbyd hele gaden til kaffe og æblekage i haven – de kan

selv tage kop og tallerken med.

Ja, vi går mod koldere tider – på flere måder. Men det betyder ikke, at vi

behøver at fryse og gå til af kulde. Ryk sammen og del hvad I har høstet –

både af jordens afgrøder og livets erfaringer. Her fødes nyt håb til at gå

vinteren i møde med. Her er ny næring til at gå videre i livet - i al slags vejr -

med det ene ønske at få det bedste ud af hver eneste dag. Lige til den

allersidste dag på jorden. Så vi i regnskabets endelige time kan sige: Ja, jeg

har gjort det så godt jeg kunne! Jeg har levet hver dag, hele året rundt.

Gud har givet os livet på de betingelser, at det veksler. Men Gud har også

givet os sit Ord på, at han er med os - uanset hvad. Det kan du roligt stole på!

”Du gav mig, o Herre, en lod af din jord”

(Den Danske Salmebog nr. 728)



I dag kunne du tænke grundigt over, hvad du har høstet i dit liv. Husk også de

små frugter. Kender du havtorn? Lige nu bugner naturen af dem. En

stikkende busk med små gule bær. Hvert lille havtornebær indeholder lige så

meget C vitamin som en hel appelsin. 

Det er det jeg mener: Overse ikke de små, uanselige frugter i dit liv!

Brug nu dit skrivehæfte. 

Brug også hele efteråret til at reflektere over din livshøst, hver gang du

opdager oversete frugter. 

MINE EGNE NOTER

________________________________________________________________________________
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________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________
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________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

_______________________________________________________________________________

Hvad bragte sommeren mig, som jeg nu vil tage med mig ind i efteråret?

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

DAGENS MULIGHED:



Jeg har et æbletræ i min sommerhushave. Det har haft en skrantende

tilværelse. Rådyr og andet tog store dele af barken og træet har i alle år haft

en ussel vækst. Men det sætter æbler! Ikke voldsomt mange men de smager

godt. Pigeoner. Således også i år. Trods hårde odds lever det og sætter frugt.

Det kan vi lære noget af. Mange mennesker har mindre gode vilkår i livet, 

nogle bliver så bitre og sure og lader det gå ud over andre, andre sætter 

simpelthen ukueligt frugt! Og glæde.

Jeg hørte forleden en sige: Det er uretfærdigt at min mor skulle dø så tidligt. 

Hun var en engel, så hvorfor?

Kan vi fortjene os til et langt og godt liv? Prøv at tænke den tanke til ende….

Nej, vi kan kun passe godt på os selv og andre. Der er for hver af os en tid til 

at dø. Hvornår ved vi ikke. Derfor skal vi koncentrere os mest om at leve. 

Endnu er det tid for os til at leve. 

Retfærdighed i denne sammenhæng er ikke fortjeneste eller lige for lige. 

Retfærdighed handler om det “at færdes ret”. At leve kærligt og givende

trods vanskelige livsvilkår. 

Det giver frugt! 

Noget om retfærdighed og et æbletræ



 dag kunne du tænke grundigt over, hvad og hvem der virkelig betyder noget 

for dig i dit liv. Igen: Huske især på de små ting. Store velsignelser har det 

med at gemme sig under de mindste tilskikkelser. 

Brug dit skrivehæfte. 

Måske skulle du ringe eller sende et rigtigt brev/postkort til en, der har 

betydet noget for dig på et eller andet tidspunkt i dit liv. Bare en kort hilsen,

som fx: Jeg kom til at tænke på dig den anden dag og fik lyst til at sende dig

en hilsen med ønske om et godt og farverigt efterår!

MINE EGNE NOTER

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________
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________________________________________________________________________________
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_______________________________________________________________________________

Hvordan kan jeg ”færdes ret” og bære frugt i dette efterår? 

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

DAGENS MULIGHED:



Kender du en person, der altid vil have ret? En, der bliver ved og ved med at

argumentere helt derud hvor alle andre end han selv synes det er pinligt?

I evangelieteksterne kommer Jesus tit ud i heftig ordstrid med farisæerne. 

De vil have ret. Det når nogle gange så langt ud, at det er absurd. Det er en

magtkamp, der udspiller sig. Men Jesus bider aldrig på. Det provokerer

farisæerne endnu mere. 

At møde et godt menneske, kan få det værste frem i nogle. 

”Hvorfor er du ond, fordi jeg gør noget godt?” spørger Jesus et sted. 

Magtkampe kan få det værste frem i mennesker. Vi ser magtkampe i familier,

i samfundet, i politik, på arbejdspladsen, og i kirken – hvor det ikke burde

kunne findes. 

Alle steder omkring os, tages ufine midler i brug, også løgn, for at få magt

eller bevare den og få en anden ned med nakken. Det er helt galt. 

For nogen er det ligefrem blevet et image at være rapkæftet og grov i

munden. 

Sandheden er jo nok, at det bare er et menneske, der angler efter kærlighed;

som ønsker at blive holdt af, anerkendt og elsket. Det er dyb en længsel. 

I sidste ende er det også en længsel efter Gud. 

Frugtbar tale!



Der er intet i vejen med at have magt - vi har alle magt i en eller anden form.

Jesus havde den største magt. Og gav igen og igen afkald på den, for at give

plads. 

Der ikke noget galt i at have magt; det, der er galt er, hvis vi ikke formår at

forvalte den. 

Magt skal bruges rigtigt. Nemlig i den gode sags tjeneste. Det skal kaste gode

frugter af sig, når vi udøver den. Ellers skal vi slippe magten. 

Farisæerne havde magt, meget magt, og skulle være forbilleder for

befolkningen. Men… Ja, I kender historien: Farisæerne ender med at få Jesus

dømt til døden. Han, der er inkarneret godhed og Gud. 

Magt skal, ligesom penge, bruges til at gøre noget godt mod andre, dem, man

har magt over. Magt skal bruges til gavn og glæde for mennesker.

 

Der er valgkamp i gang flere steder i Europa og snart herhjemme også.

Valgkamp er magtkamp. Den udkæmpes på ord. Ligesom farisæerne

udkæmper deres magtkamp med Jesus på ord. De forsøger at tale ham ned, i

den tro at de selv bliver større og mægtigere. 

Det er endnu en af deres fejlslutninger. Ingen bliver større af at gøre andre

mindre. Tværtimod. 

Der er en voldsom magt i ord. Der kan være mord i ord. Det ene dårlige ord

kan tage det andet. Det kan starte krige. 

Derfor har Biblen mange advarsler til os om at vare vores tale. Tungen er

farligere end slangen, fordi den kan sprede en farligere gift. 

Der er meget åndløs tomgangssnak omkring os, som ikke fører os ud af

stedet. Men i stedet udmatter os, så vi til sidst opgiver. 

Tænk, hvis vi i et og alt lod Gud føre ordet for os. Lod Gud lægge os de rette

ord på hjerte og dermed i munden. 

Tænk hvis vi lod Gud tage magten i vores hjerte. Så ville vores tale være fuld

af visdom og kærlige ord. 

Vi har muligheden for det. Men valget er vores. Gud propper ikke ordene ned

i halsen på os. 



De skrives nænsomt i vores hjerte. Vores opgave er at passe på det sted, hvor

de ligger. Vi får nemt tværet andet ud over vores hjerter: misundelse, nid,

nag, pral, vrede, bitterhed, sladder, du kan selv fortsætte listen. 

Ville vi ikke hellere have et hjerte fuld af glæde, godhed, forsoning, tilgivelse,

trofasthed, fred, tålmodighed, venlighed, selvbeherskelse, barmhjertighed,

fred, glæde og kærlighed?

Det vi kalder Åndens frugter. 

Tænk, hvilken tale, der så ville udgå fra os! Da var vi færdige med at tale

andre ned. 

Da ville vi velsigne Gud og hvermand i stedet for at forbande. 

Vi har muligheden! 

Hvis vi lader Helligånden fylde i vores liv, er det Åndens frugter, der afsætter

sig i vores liv. 

Vi skal ikke gøre noget, blot tage imod. Vi har allerede fået gaven. Den skal

bare pakkes ud og tages i brug. 

Hvordan så det? 

Sig blot dagligt og i alle sammenhænge: Kom, Helligånd, tag bolig i mit hjerte.

Indøv det. Så skal du bare se

 

Vi skal tale og handle ud fra det bedste sted i os selv, som er det sted hvor

Ånden får lov at sætte frugt. 

Helligånden fører os det rigtige sted hen. Fører os til fred og forsoning. 

Så lad os komme i gang. Tro på det. Det er det, der frelser os og verden, at

vores tale er åndfuld. 

Vi er Guds udvalgte, hellige, elskede. Nogle bruger ordet hellig som et

skældsord mod os. Men det er fordi de nok ikke ved, hvad ordet betyder. På

hebræisk hedder hellig qadosh (Lev. 19, 1-2). Det betyder: 

Udvalgt til noget særligt.

 

Det er det vi er! Udvalgt til at tale det bedste frem, i alt og alle, også os selv!



I dag kunne du tænke grundigt over, de situationer, hvor du virkelig har følt 

dig som offer. Brug gerne dit skrivehæfte til notater. 

Hvad gjorde det ved dig? 

Hvordan fandt du vejen ud af situationen? 

Hvis du ikke har fundet den, så tag Vor Herre med på råd. Bed! ”Jeg VIL!” At

kravle på knæene er også at komme frem. Du må aldrig give op, for ude på

den anden side af offerfængslet venter alt godt på dig. Tro det! 

 

MINE EGNE NOTER

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________
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________________________________________________________________________________

_______________________________________________________________________________

Hvilken indre stemme er tydeligst i mit liv? Den, der taler mig ned og 

kritiserer mig eller den, der taler mig op, hepper på mig og siger pæne ting 

om mig? 

______________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

________________________________________________________________________________

DAGENS MULIGHED:



Kære læser

Her slutter vores tre refleksions-tekster. Vi håber, at de har kaldt gode ting 

frem hos dig. Nogle gange skal vi provokeres, andre gange trøstes, 

opmuntres, bekræftes eller påmindes. Alt sammen for at give vores liv de 

bedste betingelser. 

Der er jo noget om det de gamle sagde: 

Det er ikke så meget hvordan man har det, men hvordan man tager det, der 

betyder noget. 

Indrømmet, nogle gange er det bare sværere end andre at tage det pænt og 

”færdes ret”. Men vi må aldrig opgive håbet om at det alligevel nok skal gå; 

på trods!

Vi skal huske at minde os selv og hinanden om alle de gode frugter vores liv

har sat og lade os dagligt fryde over de små ting, der bringer lys og glæde ind. 

Vi håber, at du beslutter dig for at sætte daglig andagtstid af, hvis du ikke

allerede har en vane indarbejdet. Brug tid på åndelig egenomsorg. Lyt til

Jesus. Hvil i Guds nærvær. Du vil ikke fortryde det!

Fruerne Viuf tager altid Vor Herre med på råd og vejledning i stort som småt.

Det ene øre er altid vendt i Guds retning, for at fange det mere det jo altså er

mellem himmel og jord. 

Det andet er vendt mod dig. Vi læser kommentarer og hører, hvad vores

læsere siger, også selvom vi ikke kan besvare alle mails og kommentarer. Nyd

nu mørketiden – på trods. 

Vi glæder os over at kunne dele dette åndelige fællesskab med jer. Tak for jer!

 

Nåde, fred og glæde være med dig!



Kan købes her: https://www.forfatterskabet.dk/produkt/gaver-i-morket/

Eller ved henvendelse til forfatteren på mail helleviuf@icloud.com til 150,00

+ forsendelse.

 af Helle Viuf

 Forlaget Forfatterskabet. 

Gaver i mørket – en kalenderfortælling

MÅSKE VILLE DU OGSÅ SYNES OM: 

https://www.facebook.com/fruerneviufszymetri.com

https://www.instagram.com/helleviuf/ 
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